
اقتصادی

رئیس سازمان بورس در پاسخ به سؤال خبرنگار کیهان:

برجام تضمین کننده سود سهام داران نبود

با حضور معاون اول رئیس جمهور

چند طرح بزرگ اقتصادی 
در خوزستان به بهره برداری رسید

کوتاه اقتصادی

رئیس سازمان بورس تهران بابیان اینکه برجام به تنهایی تضمین کننده 
سود سهام داران نبود گفت: نباید خیلی در گذشته بمانیم البته تحلیل گذشته 

برای درس گرفتن در آینده خوب و مفید است.
شــاپور محمدی این مطالب را در نشست خبری دیروز خود در سازمان بورس و 

در پاسخ به سؤال خبرنگار اقتصادی کیهان مطرح کرد.
خبرنگار ما در سؤال خود با اشاره به اظهارات رئیس سازمان بورس مبنی بر اینکه 
»سهامدار حق دارد سود کند« و نیز »سرمایه گذاری در بورس باید براساس تحلیل و 
بلندمدت باشد« خطاب به محمدی یادآور شد سهام داران بورس که از نیمه دیماه 92 
یعنی در دولت تدبیر و امید اقدام به سرمایه گذاری بلندمدت در بورس کرده اند الان 
پس از ســه سال سرمایه گذاری آن هم با وجود اجرای برجام زیان شدیدی کرده اند، 
آیا براســاس اظهارات شما سرمایه گذاری ســه ساله آنهم با وجود برجام کافی نبوده 
اســت؟ آیا شما شخصا حاضر هستید در شرایط فعلی بورس اقدام به سرمایه گذاری 

در بازار سهام کنید؟
محمدی پاسخ داد: گاهی ما از یک مقطع خاصی به بازار سرمایه نگاه می کنیم اما 
اگر دو روز جلوتر یا عقب تر را نگاه کنیم نتیجه تغییر خواهد کرد این ها تحلیل هایی 
نیســت که یک عده می کنند، وقتی در بلند مدت به سبد سرمایه گذار نگاه می کنیم 
نتیجه خوبی حاصل می شود و در مدت سه سال که زمانی نسبتا طولانی است خیلی 

از سهام داران حضور یافته و سود برده اند.
وی افزود: این که بگوییم برجام به تنهایی باید سود همه را تضمین می کرد حرف 
منطقی نیست، مگر برجام به تنهایی می تواند تضمین کننده سود باشد؟ به نظرم کاهش 
بازار سرمایه دهها عامل دارد کاهش قیمت نفت روی سودآوری شرکت ها اثرگذار خواهد 
بود و به قبل یا بعد از برجام ارتباطی ندارد.بر همین اســاس در بازار سهام باید همه 

جانبه ترین تحلیل را داشته باشیم.
خبرنگارما در این هنگام به رئیس ســازمان بورس یادآور شد که کاهش قیمت 

نفت قبل از برجام بود.
محمدی سپس یکی دیگراز عوامل مؤثر در سقوط بورس را رکود دانست و افزود: 
نوسانات قیمت فلزات و سهام شرکت های معدنی، رونق و رکود، قوانین و سیاست های 

مختلف وجود دارد که بر بازار سهام تأثیرگذار است.
وی خاطرنشان کرد: ما در بازار سهام باید همه جانبه ترین تحلیل را داشته باشیم 
اینکه برجام عامل کاهش معرفی شده و بقیه عوامل معرفی نشود تحلیلی همه جانبه 
نیست و باید در آن تردید کرد. باید بدانیم که یکی از مصادیق تقوا قضاوت صحیح است. 
اگر تحلیل همه جانبه نباشد باید روی آن تجدیدنظر کرد. البته من با شما )خبرنگار 
کیهان( موافقم که سهامدار باید رضایت داشته باشد حالا اینکه چه چیزهای بیشتری 
باید به برجام اضافه می شد یا کم می شد بحث دیگری است اماهمه باید کمک کنیم 
تا بازار شفاف تر و سود آورتر شود تا سهامداران از بازار سرمایه رضایت داشته باشند.

وی درعین حال با بیان اینکه خیلی نباید در گذشــته بمانیم افزود: البته درس 
گرفتن از گذشته برای آینده خوب و مفید است ولی ما نباید از کارهای روزانه و آینده 

غفلت کنیم ما برای هم فکری باید در کنار هم باشیم.
رئیس ســازمان بورس ا لبته به این سؤال خبرنگار کیهان که آیا با شرایط فعلی 

بازارسهام شخصا حاضر به سرمایه گذاری در بورس هستید پاسخی نداد.
محمدی همچنین در پاسخ به سؤال خبرگزاری بسیج، مبنی بر علل سقوط ارزش 
سهام در دولت تدبیر و امید گفت: کاهش های مقطعی بازار سرمایه عوامل متعددی 
دارد که تحولات سیاسی اقتصادی بین المللی و تحولات صنایع، و شرکت ها در سطوح 
مختلف بر بازار ســهام موثر اســت هدف صحیح و متعالی متمرکز شدن درست این 

تحولات بر روی قیمت سهام است.
وی افزود: این عوامل قطعا بر روی کاهش بازار سرمایه اثرگذاشته است اما در بلند 
مدت اثرات روانی از بین می روند و ســود آوری خود شــرکت در قیمت سهم اثرگذار 
است. سهام داران باید مدیرانی را انتخاب کنند که بتوانند سودآوری را تضمین کنند 
شرکت های سودآور قیمت ها را تعیین می کنند؛ به نظرم ما در بازار سرمایه چشم انداز 
مثبتی داریم و انشــاالله رشد اقتصادی کشور درحال بهبود است. ما اگر می خواهیم 

سرمایه گذاری موفق داشته باشیم باید بلند مدت به بازار نگاه کنیم.
محمدی در پاسخ به سؤالی درباره ارزنده بودن یا نبودن عرضه اولیه برکت اظهار 
کرد: قطعا ما معتقدیم که هر شرکتی وارد بازار سرمایه می شود باید برای مردم سود 
آور باشد، اگر این طور نباشد حتما در عرضه های اولیه این مجموعه ها به آنها خواهیم 
گفت که باید ظرفیت های بازار سرمایه را در نظر بگیرند و سهامداران باید سود کنند.
وی ادامــه داد: به همکارانمان گفته ام که در مواقعی که جو بازار خوب نیســت، 
عرضه های اولیه محدود شــود، گر چه به توســعه بازار سرمایه معتقد هستیم، ولی 

سهم های شرکت های موجود باید تقویت شوند و مورد حمایت قرار گیرند.
او در پاسخ به سؤالی درباره زمان بازگشایی نماد بانک صادرات نیز گفت: در مورد 
بانک صادرات همکاران من به جد پیگیر هستند و به محض ارایه اطلاعات ساز و کار 

باز شدن نماد اجرایی می شود.

رئیس کمیسیون صنعت و معدن اتاق بازرگانی:

ارز مبادله ای را
 به نور چشمی ها می دهند

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان:

حقوق کارگران ذوب آهن را 
با وام و قرض جور می کنیم

رئیس تولیدکنندگان پروتئین سویا:

یک سوم کارخانه های تولید سویا 
تعطیل شد

رئیس کمیسیون صنایع، معادن و کشاورزی اتاق بازرگانی تهران 
با اشاره به تخصیص نیافتن ارز مبادله ای برای ورود ماشین آلات 
تولیدی به کشــور، ارز مبادلاتی را مختص یک عده نورچشمی 

دانست.  
به گزارش تســنیم، مهدی پورقاضی در بیســت و ســومین نشست 
هیئت نمایندگان اتاق تهران با اشــاره به اینکه تک نرخی شدن ارز که از 
سال های گذشته بارها مورد تاکید قرار گرفته است، اظهار داشت: در سال 
92 رئیس کل بانک مرکزی در دولت دهم اعلام کرد که ارز در سال 92 

تک نرخی می شود.
وی به اظهــارات معاون بودجه معاونت برنامه ریزی در دولت دهم در 
همین راستا اشاره و تاکید کرد: رئیس کل بانک مرکزی دولت یازدهم نیز 

در سال 92 وعده تک نرخی شدن ارز در بودجه 93 را داد.
رئیس کمیسیون صنعت و معدن اتاق تهران در ادامه با اشاره به اینکه 
در ســال 92 و 93 این اتفاق نیفتاد، گفت: در فروردین ســال 94 رئیس 
کل بانک مرکزی باز هم تاکید کرد که به ســمت تک نرخی شــدن ارز 
حرکت می کنیم، معاون اول رئیس جمهوری نیز امســال گفت که امسال 

ارز تک نرخی می شود.
پورقاضی به اظهارات وزیر اقتصاد در مهر امسال مبنی بر اینکه دولت 
به دنبال تک نرخی کردن ارز است و بر آن اصرار دارد، اشاره و خاطر نشان 
کرد: بعد از این اظهارات، دوازدهم دی ماه امسال رئیس کل بانک مرکزی 
تاکید کرد که نمی توان نرخی را برای یکسان سازی نرخ ارز مشخص کرد، 

که به نظر می رسد وی مسئله اصلی را مطرح کرد.
وی با تاکید بر اینکه لابی قدرتمندی وجود دارد که اجازه تک نرخی 
شدن ارز را نمی دهند، اضافه کرد: برخی می گویند منابع کافی برای تک 
نرخی کردن ارز نداریم این درحالی اســت که ترکیه بدون داشتن منابع 
ارزی قابل توجه مانند درآمدهای نفتی، ارز خود را تک نرخی کرده است.
رئیس کمیسیون صنعت و معدن اتاق تهران با تاکید بر اینکه بنا بود 
برای ورود ماشین آلات تولیدی ارز مبادله ای داده شود، خاطرنشان کرد: 
متاســفانه این ارز تخصیص نیافت و فقط مختص یک عده خاص و افراد 

نور چشمی است.
پور قاضی با اشاره به بیانیه اتاق تهران در زمینه تک نرخی شدن ارز 
که چندی پیش منتشر شد، بیان کرد: در خواست ما این است که موضوع 

تک نرخی شدن ارز پیگیری شود.
اسدالله عسگراولادی نیز با بیان اینکه ما هرگز نتوانسته ایم، نرخ ارز را 
به اثبات برســانیم، گفت: این موضوع برای صادرکنندگان و واردکنندگان 

مشکل ایجاد می کند.
به گزارش فارس، وی با بیان اینکه اگر ما منتظر هستیم تا بانک مرکزی 
بگویــد برای تک نرخی کردن ارز چه باید بکنیم، افزود: بانک مرکزی در 
حال حاضر قدرت تشخیص اینکه چه نسخه ای را برای تک نرخی کردن 

ارز ارائه دهد، نداشته و ندارد.
عضــو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران با تأکید بر اینکه دو اتاق 
بازرگانی با همفکری هم باید نسخه ای را برای تک نرخی کردن ارز به دولت 
ارائــه دهند، گفت: ما باید موضوع تک نرخی کردن ارز را از دولت مطالبه 
کنیم، چرا که این معضلی که در سال 95 وجود دارد به نظر می رسد که 
در سال 96 هم دولت نمی تواند برای نرخ ارز نسخه شفابخشی ارائه کند.

مدیرعامل شرکت ذوب آهن اصفهان با بیان اینکه در تأمین حقوق کارگران 
مشکل داریم ولی تأخیری اتفاق نمی افتد، گفت: به هر شکلی که شده وام 

می گیریم از جایی قرض می کنیم و حقوق کارگران را جور می کنیم.
احمد صادقی در گفت وگو با فارس، در پاسخ به این سؤال که آیا پرداخت حقوق 
کارگران شــرکتی با مشکل روبرو نیست، افزود: پرداخت حقوق نیروهای شرکتی در 
اختیار ما نیســت ولی یکی، دو شــرکت با تأخیر 2 تا 3 ماهه در پرداخت حقوق به 

کارگران روبرو بودند که این مشکل نیز برطرف شده است.
وی در واکنش به اینکه ظاهراً بحث هایی مطرح اســت مبنی بر اینکه ردیفی با 
عنوان »امتیاز تولید« برای کارگران ذوب آهن از ابتدای فروردین امسال در نظر گرفته 
شــده اما بابت آن تاکنون پرداختی صورت نگرفته است، اظهار داشت: ردیفی با این 
عنوان در ذوب آهن تعریف نشــده و ما فقط پاداش راندمان کار را در پرداختی ها به 

کارگران داریم که بر اساس وضعیت تولید واریز می شود.
وی توضیح داد: پاداش راندمان کار در صورتی پرداخت می شــود که حداقل 70 

درصد برنامه پیش بینی شده برای تولید محقق شود.
مدیرعامل ذوب آهن تصریح کرد: از شهریور امسال با توجه به پایین آمدن تولید 
ذوب آهن، پاداش راندمان کار به کارگران تعلق پیدا نکرده و در مورد پاداش ماه های 

قبل از آن نیز مقداری عقب افتادگی داریم که در حال جبران است.
به گفته صادقی، تولید شرکت ذوب آهن برای امسال 3 میلیون تن برنامه ریزی شده 
بود اما پیش بینی می کنیم که حدود 2 میلیون و 200 هزار تن از این رقم محقق شود.
وی افزود: 70 درصد برنامه تولید امسال معادل 2 میلیون و 100 هزار تن خواهد 
بود که در این صورت پاداش راندمان کار بابت ماه هایی که تولید بالاتر از برنامه بوده 

است، به کارگران پرداخت خواهد شد، هر چند رقم کمی خواهد بود.

رئیس انجمن تولیدکنندگان پروتئین سویا با اشاره به اینکه یک سوم 
کارخانه  های تولید سویا تعطیل و یک سوم دیگر با کاهش محسوس تولید 
مواجه شدند، گفت: یک ســوم دیگر تنها با 30 درصد ظرفیت خود تولید 

دارند. 
بهمن باقری، در گفتگو با نســیم اظهار داشت: نیاز بازار داخلی 2/5 میلیون تن 
کنجاله و سویا است که در ایران بیش از 200، 300 هزار تن تولید نمی شود لذا باید 

بقیه نیاز را از جاهای دیگر تأمین کرد.
وی افــزود: بعــد از برجام تحــرکات جدیدی مربوط به ســویا صورت گرفت و 
نمایندگانی بابت فروش ســویا به ایران مراجعه کردند که البته این تأثیرات در حوزه 
بازرگانی بوده و باعث شده تا انتخاب های بیشتری داشته باشیم اما متأسفانه وضعیت 

کسب و کار و تولید داخل هیچ تغییری نکرده است.
رئیس تولیدکنندگان پروتئین سویا ادامه داد: تعداد زیادی از کارخانه ها همچنان 
تعطیل است و تولید در شرایط نامناسبی قرار دارد به طوری که یک سوم کارخانه  ها 

تعطیل است، یک سوم دیگر تنها با 30 درصد ظرفیت خود تولید دارند .
باقری خاطرنشــان کرد: یک سوم مابقی کارخانه ها که همچنان به فعالیت خود 
ادامه می دهند تولیدشان به اندازه ای پایین آمده که از دو شیفت به یک شیفت تقلیل 

یافته اند و فروش شان نیز کاهش یافته است.
وی در پایان بیان کرد: در حقیقت ظرفیت تولید پروتئین انســانی 65 هزار تن 
اســت که در حال حاضر در داخل بیش از 25 تا 30 هزار تن تولید نمی شــود یعنی 
تقریبا تولید به نصف رسیده و این کاهش تولید نیز در نتیجه بسیاری از مشکلات از 

جمله گران شدن دانه های سویا است.

حضرت فاطمه)س( حلقه وصل رسالت و امامت
بمناســبت فرا رســیدن ایام فاطمیه و عزای کوثر قرآن ام الائمه حضرت 
فاطمه زهرا)س( از شــب یازدهم جمادی الاولی تا شــب پانزدهم بعد از 
نمازمغرب و عشــاء در مســجد جامع حضرت زهرا)س( واقع در میدان 
رسالت خ هنگام سی متری اول )خ شهید رئیس علی دلواری( مجلس برقرار 
و از سخنان دانشــمند محترم حجهًْ الاسلام والمسلمین 

فرقانی خراسانی بهره مند می شویم.
الاحقرمقدس نیا- امام جماعت مسجد

سخنرانی

* عملیات کابل برگردان با هدف توســعه شبکه کابل در مراکز مخابرات 
شهید مدنی و دکتر حسابی از تاریخ 20 بهمن ماه آغاز می شود. به گزارش 
روابط عمومی مخابرات منطقه تهران، با اجرای عملیات مذکور ارتباط تلفنی 
مشــترکین در مرکز مخابرات شهید مدنی با پیش شماره های 8839 و 
8895 الی 8899 در محدوده خیابان های فتحی شــقاقی، 4 /1، پیروزه، 
میدان سلماس، بزرگراه جلال آل احمد و میدان گل ها و در مرکز مخابرات 
دکتر حسابی با پیش شماره های 3961، 6511، 6514 الی 6517، 6519 

و 6559 در محدوده مرکز به مدت 72 ساعت با اختلال همراه است.
* بانک  پاسارگاد در راستای ایفای رسالت های اجتماعی خود، در 
ایام دهه  مبارک  فجر، یک مدرسه در روستای فرخ آباد زیبادشت 
استان البرز افتتاح کرد. به گزارش روابط  عمومی بانک پاسارگاد، 
طی مراسمی مدرسه  5 کلاسه  »پاسارگاد«، با 350 مترمربع زیربنا و 
120 متر محوطه سازی افتتاح شد. خسرو رفیعی مدیر روابط  عمومی 
بانک  پاســارگاد نیز طی سخنانی، یکی از مهم ترین رویکرد های 
بانک  پاسارگاد را ایفای رسالت های اجتماعی خود دانست. وی با 
بیان اینکه تاکنون بانک  پاسارگاد اقدام به ساخت چندین مدرسه، 
کتابخانه، مرکز بهداشت، بیمارستان و ... در مناطق محروم کشور 
کرده  است، تأکید کرد: بانک ها می توانند در زمینه ارتقای کیفیت 
آموزش، سلامت، فرهنگ و همچنین در توسعه و آبادانی کشور 

نقش بسیار موثری ایفا کنند.
* مدیر عامل صندوق ضمانت سرمایه  گذاری صنایع کوچک گفت: ارزش 
ضمانت نامه های صادر شــده و تمدیدی توسط این صندوق در 10 ماهه 
امسال به 1240 میلیارد ریال رسید که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
بیش از 50 درصد رشد داشته است. محمدحسین مقیسه افزود: بیشترین 
ضمانت  نامه  های صادر شده این صندوق به طرح  های ایجادی به ارزش 340 
میلیارد ریال و همچنین ســرمایه در گردش به ارزش 300 میلیارد ریال 
اختصاص داشــته است. وی افزود: در 10 ماهه امسال 250 ضمانت  نامه 
صادر و تمدید شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته از لحاظ عددی 

19 درصد رشد را نشان می  دهد.

صفحه 4
چهارشنبه ۲۰ بهمن ۱۳۹۵ 
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اهواز- خبرنگار کیهان:
تخت  پتروشــیمی  مجتمع 
فاز دوم پتروشیمی  جمشــید و 
کارون در شهرســتان ماهشهر و 
روغن کشــی  کارخانه  بزرگترین 
خاورمیانه در بندر امام خمینی)ره( 
با حضور معاون اول رئیس جمهوری 

به بهره برداری رسید.
شرکت پتروشیمی تخت جمشید 
بوتادین رابر  اســتایرن  تولیدکننــده 
پلیمریزاســیون  روش  بــه   )SBR(
امولسیونی ســرد با ظرفیت 30 هزار 
تن در سال و یک واحد پلی بوتادین  
رابر )PBR( است که سرمایه گذاری به 
ارزش 150 میلیون دلار )یک هزار و 
500 میلیارد ریال( و ظرفیت اشتغال 
350 نفر داشــته کــه تمامی مراحل 
ســاخت و نصب واحدهای تولیدی با 
اتکا به دانش فنی و بومی انجام شده 

است.

پروژه متیل دی فنیل ایزوسیانات 
)MDI( در مجتمع پتروشیمی کارون 
هم با ظرفیــت تولید 40 هزار تن در 
ســال 231/8 میلیون یــورو )234 
میلیارد ریال( سرمایه گذاری شده که 
میزان اشتغال زایی آن 154 نفر است.

کارون  پتروشــیمی  کارخانــه 
اولین تولیدکننده ایزوســیانات ها در 
خاورمیانه اســت. فاز 2 این مجتمع 
پس از عــدم همکاری کارشناســان 
سوئدی که به دلیل تحریم ها نیمه کاره 
رها شــده بــود توســط متخصصان 

پتروشیمی کارون انجام شد.
اعتبــارات ایــن طــرح از محل 
فاینانس و منابع داخلی تأمین شــده 

است.
ظرفیــت این فاز از پتروشــیمی 
کارون 110 هزار تن در سال است که 
از ایــن میزان 40 هزار تن آن مربوط 
به تولید mdi است که برای اولین بار 

در کشور انجام می گیرد.
همچنین جهانگیری در این سفر 
واحدهای گاز نیروگاه سیکل ترکیبی 
ماهشــهر و نیروگاه ســیکل ترکیبی 

بهبهان را به بهره برداری رساند.
ســیکل  نیــروگاه  گاز  واحــد 
ترکیبی ماهشهر شــامل چهار واحد 
با ظرفیت هر یــک 162 مگاوات و با 
ســرمایه گذاری 128 میلیون یورو و 
ســه هزار و 200 میلیارد ریال اعتبار 

بهره برداری شد.
راه انــدازی این واحدها برای هزار 

و 200 نفر ایجاد اشتغال کرده است.
همچنین دو واحــد گاز نیروگاه 
سیکل ترکیبی بهبهان با ظرفیت هر 
کدام 166 مگاوات بــا حضور معاون 
بــه بهره برداری  اول رئیس جمهوری 

رسید.
راه انــدازی ایــن واحدها موجب 
اشــتغالزایی برای 67 نفر به شــکل 

مســتقیم و 120 نفــر بــه صورت 
غیرمستقیم شده است.

نیروگاه ســیکل ترکیبی بهبهان 
با دو بخش گازی و بخار، در مجموع 

یک هزار مگاوات تولید برق دارد.
این  در  ســرمایه گذاری  حجــم 
نیروگاه 308 میلیون یورو است و در 
مدت زمان 43 ماه )31 ماه احداث و 

12 ماه گارانتی( ساخته شده است.
تأمیــن منابــع مالــی و میزان 
تســهیلات از صندوق توسعه ملی با 
عاملیت بانک صنعت و معدن که 79 
درصد از EPC اســت می باشد. واحد 
بخار ایــن نیروگاه نیز قرار اســت با 
ظرفیت 160 مگاوات در سال 96 به 

بهره برداری برسد.
این گزارش حاکی است عملیات 
اجرایــی احــداث فاز 2 پالایشــگاه 
آبــادان با عنوان طرح تثبیت ظرفیت 
پالایشگاه آبادان هم با حضور اسحاق 

جهانگیری معاون اول رئیس جمهوری 
آغاز شد.

این طرح با مشارکت 50 درصدی 
شرکت ایرانی و 50 درصدی شرکت 

چینی وارد فاز اجرایی شد.
اعتبــار پیش بینــی شــده برای 
اجــرای این طرح ســه میلیارد دلار 
عنوان شــده که تاکنون 1/3 میلیارد 
دلار آن تأمین شده و 1/7 میلیارد نیز 

به زودی تأمین می شود.
با اجرای این طرح حدود هشــت 
تــا 12 هزار نیروی کار در طول مدت 
حدود 6 ساله اجرای طرح و به تناسب 
اجرای فازها و مراحل مختلف کار اعم 
از مرحلــه طرح مطالعاتــی، تجهیز 
کارگاه و ورود ادوات موردنیاز و اجرای 

عملیات جذب می شوند.
مدت زمــان انجــام مطالعات تا 
شروع به کار عملیات این طرح 6 ماه 

عنوان شده است.

بــه گــزارش خبرنــگار کیهان، 
روغن کشــی  کارخانــه  بزرگتریــن 
خاورمیانــه بــا حضور معــاون اول 
بندری  مجتمــع   در  رئیس جمهــور 
امــام خمینــی)ره( بــه بهره برداری 

رسید.
نویــد  روغن کشــی  کارخانــه 
خلیج فارس در مســاحت 22 هکتار 
با ظرفیت اســمی 2 میلیــون تن و 
اشتغال مســتقیم 950 نفر و اشتغال 
غیرمســتقیم 2 هــزار نفــر افتتاح 

شد.
این  اولیه  ســرمایه گذاری  حجم 
طرح یک هــزار و 140 میلیارد ریال 
و حجم ســرمایه گذاری عملیاتی آن 

5 هزار و 300 میلیارد ریال است.
همچنین 400 هــزار تن روغن 
خــام و یک میلیــون و600 هزار تن 
کنجاله میزان محصولات تولیدی این 

طرح است.

قالیشویان  اتحادیه  رئیس 
نرخ های شســت و شوی انواع 
قالی و موکت همچنین چگونگی 
را  مجاز  قالیشویی های  انتخاب 

اعلام کرد.
با  حمید محمدی در گفت وگو 
ایسنا گفت: قیمت شست وشوی هر 
متر فرش ماشینی 4600 تومان، هر 
متر فرش دستباف معمولی 8000 
تا 15 هــزار تومان و هر متر موکت 
بیــن 1800 تا 3000 تومان متغیر 

است.
به گفته محمدی، هزینه حمل 
و نقــل چه برای یــک فرش و چه 
برای 10 فــرش در هر جای تهران 

16 هزار و 100 تومان است.
در  قالیشــویان  اتحادیه  رئیس 
همین رابطه ادامــه داد: در بعضی 
از موارد ممکن اســت بــا توجه به 
خدمــات اضافی که قالیشــویی به 
مشــتری ارائه می دهــد، قیمت ها 

تغییــر کند. برای مثــال رفوگری، 
ممکن  ریشه کشی  شــیرازه دوزی، 
اســت متفاوت با این قیمت باشد. 
اما باید برای انجام اینگونه خدمات 
قراردادی امضا شود و علاوه بر قید 
شدن مبلغ، امضا و توافق دو طرف 

الزامی است.
محمدی با اشاره به قرارداد بسته 
شــده میان مشــتری و قالیشویی، 
تصریح کرد: اگر مشــتری فکر کند 
که در این قرارداد در حقش اجحاف 
شــده اســت می تواند با رجوع به 
اتحادیه شکایت خود را مطرح کند. 
سپس کارشناسان اتحادیه با بررسی 
کار انجام شــده، تعییــن می کنند 
نرخی که قالیشــویی دریافت کرده 

منصفانه بوده است یا خیر.
بهانه های بعضی قالیشویان 
برای دریافت مبلغ اضافه تر

حقــوق  بــه  اشــاره  بــا  وی 
مصرف کننده در اتحادیه قالیشویان 

گفت: ممکن است در بعضی از موارد 
با بهانه هایی مبنی بر شست وشوی 
قالــی بــا شــامپوی آمریکایی یا 

آلمانی مبلغی اضافه تر از مشــتری 
دریافت شود که خلاف قانون است. 
قالیشــویی موظف است شست وشو 

را بــه طور کامل انجام دهد و مردم 
نباید بــه این حرف ها توجه کنند و 

پول اضافه تر بپردازند.

در  قالیشــویان  اتحادیه  رئیس 
همین باره ادامــه داد: این تبلیغات 
ممکن اســت دروغ باشــد و مردم 
نیز به آنها اعتمــاد کنند،  اما مردم 
می توانند آدرس و شماره قالیشویان 
مجــاز را از تلفن گویــای 118 و یا 
مراجعه به ســایت اتحادیه دریافت 

کنند.
محمــدی بــا بیــان این کــه 
قالیشویان  از  تنها  دریافت خسارت 
مجــاز امکانپذیر اســت، گفت: اگر 
آســیبی به فرش وارد شود تنها در 
قالیشــویی های مجاز قابل پیگیری 
اســت. اما خارج از ایــن محدوده، 
اتحادیــه تعهدی نــدارد. همچنین 
متقاضیان هنگام تحویل دادن قالی 
به فرستادگان قالیشویی باید کنترل 
کننــد که آنها از طرف قالیشــویی 
مورد نظــر آمده باشــند و از قبل، 
شــرکت با متقاضی هماهنگ کرده 

باشد.

در آستانه نوروز

نرخ شست وشوی انواع قالی و موکت اعلام شد

تهدید به افزایش تحریم ها
 بهانه تازه فرانسوی ها برای معطل کردن فاز 11 پارس جنوبی

اجرایی  ارشد  مدیر  اظهارات 
شــرکت توتال دربــاره حضور 
این شــرکت در توســعه فاز 11 
پارس جنوبــی احتمــال تعویق 
مجدد توسعه این فاز پارس جنوبی 
به خاطر حضور فرانســوی ها را 
تحلیل  داد  نشان  و  کرد  جدی تر 
 IPC با  بازگشــت تحریم ها  عدم 

برخلاف واقعیت است.
به گزارش فارس، چند روز قبل، 
پاتریــک پویان، مدیر ارشــد اجرایی 
شــرکت توتال در مصاحبــه با رادیو 
فرانسه ضمن اشاره به اینکه نگران آثار 
انتخاب ترامپ به عنوان رئیس جمهور 
آمریکا بــر روی قرارداد توســعه فاز 
11 پارس جنوبی نیست، گفت: »این 
پروژه به خطر نیفتاده اســت. توتال 
بــه قانون هــای بین المللــی احترام 
می گذارد. اگر تغییــری در قراردادی 
که امضا کردیم وجود دارد، ما مجبور 
به اطاعت هستیم اما تا امروز، ما داریم 

جلو می رویم«.
اظهــارات مدیــر ارشــد اجرایی 
شــرکت توتال بدین معناست که با 
توجه به برنامه های دولت ترامپ، اگر 
تغییری در نحوه تعامل آمریکا با ایران 
اتفاق بیفتد، آنها مجبور به اطاعت از 
آمریکا هستند و نمی توانند نسبت به 

اجرای قرارداد توســعه فاز 11 پارس 
جنوبی پایبند باشند. به همین دلیل، 
به جرات می تــوان گفت که برخلاف 
تصور مدیران ارشد وزارت نفت، هنوز 
خبری از فعالیت جدی شرکت توتال 
برای توســعه فــاز 11 پارس جنوبی 
نیســت و این در حالی است که تنها 
ســه ماه از زمان امضــای موافقتنامه 
بین المللی  کنسرسیومی  بین  اصولی 
به رهبری این شــرکت فرانســوی و 
ایران برای توسعه این فاز پارس جنوبی 

می گذرد.
موافقتنامه  امســال،  18آبان مــاه 
اصولــی )HOA( طرح توســعه فاز 11 
پارس جنوبــی بــه ارزش 4/8 میلیارد 
دلار میان شــرکت ملی نفــت ایران و 
کنسرسیومی متشــکل از شرکت  های 
توتال فرانســه، شرکت ملی نفت چین 
)CNPC( و شرکت پتروپارس امضا شد. 
توتال رهبری کنسرسیوم پروژه توسعه 
این فاز پارس جنوبــی را بر عهده دارد 
و سهم این شــرکت فرانسوی در این 
کنسرسیوم 50/1 درصد، سهم شرکت 
چینی CNPC 30 درصد و سهم شرکت 

پتروپارس 19/9 درصد خواهد بود.
البته اظهارات مدیر ارشد اجرایی 
شــرکت توتال درباره وضعیت حضور 
این شــرکت در پروژه توسعه فاز 11 

پیام های مهم دیگری  پارس جنوبی، 
هم دارد:

احتمال تعویق مجدد توسعه فاز 
11 پارس جنوبی

امضای موافقتنامه اصولی با شرکت 
توتال برای توسعه فاز 11 پارس جنوبی 
به این معناست که این پروژه برای این 
شرکت فرانســوی کنار گذاشته شده 
اســت و بــه آن انحصار داده شــد تا 
اگر نخواســت این فاز را توسعه بدهد 
یا توافق حاصل نشــد، ایران با شرکت 
دیگری وارد مذاکره شود. بنابراین در 
صــورت ایجاد تغییــرات جدیدی در 
نحوه تعامــل آمریکا با ایران در دولت 
ترامــپ، احتمال زیــادی وجود دارد 
که ابهام جــدی در نحوه تعامل ایران 
با شــرکت توتال در پروژه توسعه فاز 
11 پارس جنوبی بوجود بیاید و توسعه 
دیگر  بار  پارس جنوبی  فاز  مرزی ترین 

ماه ها و حتی سال ها به تاخیر بیفتد.
البتــه این اولین بار نیســت که 
توتــال به مانع مهمی در راه توســعه 
تبدیل می شود.  پارس جنوبی  فاز 11 
در ســال 79 نیز توافقنامــه ای بین 
ایران و شــرکت توتال برای توســعه 
این فاز پارس جنوبی امضا شــده بود. 
اما با وجود پیگیری هــای ایران، این 
توافقنامــه بــا بهانه گیری های مداوم 

این شرکت فرانســوی در موضوعاتی 
مانند رقم قرارداد هیچ گاه تبدیل به 
قرارداد نشــد و توسعه مرزی ترین فاز 
پارس جنوبی، 8 ســال به تاخیر افتاد. 
نهایتا در ســال 87، توتال اعلام کرد 
ایران  در  که ریسک ســرمایه گذاری 
بسیار زیاد اســت و ما سرمایه گذاری 
را در این کشــور متوقف می کنیم و 
رسما از صنعت نفت و گاز ایران خارج 
شــد؛ اتفاقی که در صــورت افزایش 
ســخت گیری های دولــت ترامپ در 
نحوه تعامل شــرکت های خارجی با 
ایــران، احتمالا بار دیگــر رخ خواهد 
داد. نتیجه تعلل طولانی مدت توتال 
در توســعه فــاز 11 پارس جنوبــی، 
عقب افتادگی شــدید ایران از قطر در 
توســعه مرزی ترین فاز پارس جنوبی 
اســت که کاهش فشار گاز در این فاز 
را به دنبال داشت و هزینه استفاده از 
سکوی تقویت فشار گاز در این فاز را 

به کشور تحمیل کرده است.
پایان رویای عدم بازگشت 

تحریم ها
برخــی از مدیران ارشــد وزارت 
نفت بارها در پاسخ به منتقدان مدل 
جدیــد قراردادهای نفتی و در توجیه 
امتیازات فراوانی که در قالب این مدل 
قراردادی برای شــرکت های خارجی 

در نظر گرفتــه بودند، بیان می کردند 
قصد داریــم با دادن ایــن امتیازات، 
این شــرکت ها را به پای میز امضای 
قرارداد توســعه میادین نفتی و گازی 
در قالب IPC بکشانیم و در صورتی که 
این قراردادها به امضا رســیده و وارد 
مرحله اجرایی شــود؛ نه تنها فرایند 
اجرایی آنها در صورت بازگشت مجدد 
تحریم ها، متوقف نخواهد شــد بلکه 
امضای قراردادهای IPC آن قدر برای 
شــرکت های خارجی جذاب است که 
شرکت های امضا کننده این قراردادها، 
تلاش خواهند کرد جلوی بازگشــت 
مجدد تحریم ها بر ضدایران در صنایع 
نفت و گاز را بگیرند تا پروژه های خود 

در کشورمان را از دست ندهند.
با این وجود، همان طور که انتظار 
می رفت و کارشناسان بارها تذکر داده 
بودند؛ این تحلیــل برخی از مدیران 
ارشد وزارت نفت درباره ظرفیت های 
گســترده IPC در زمینــه جلوگیری 
از بازگشــت تحریم هــا، بــا واقعیت 
تطابق نداشــت و اجرای مدل جدید 
شرکت های  توسط  نفتی  قراردادهای 
خارجــی ماننــد ســایر مدل هــای 
قراردادی به شدت وابسته به وضعیت 

تحریم هاست.
در پی بازگشــت توتال، توســعه 

مرزی ترین فاز پارس جنوبی یعنی فاز 
11 و همچنین کلیه اطلاعات محرمانه 
این میدان به عنوان بزرگترین میدان 
مشــترک گازی ایــران را بدون هیچ 
زحمتــی در اختیــار شــرکتی قرار 
می دهــد که اتفاقا در توســعه بخش 
قطــری این میدان مشــترک گازی، 
بیش از ســه دهه شــریک قطری ها 
بوده و هســت. آنهم با مدل قراردادی 
به مراتــب جذاب تر از ایــران یعنی 
تولید.  در  قراردادی مشــارکت  مدل 
بــا توجه بــه این وضعیــت، بدیهی 
اســت که شــرکت توتال از اطلاعات 
کســب شــده در طرف ایران، برای 
افزایش تولید در سمت قطر استفاده 
کند تا اهداف مشــترک این شرکت 
فرانســوی با این کشــور محقق شود 
و مخزن پارس جنوبی به ســود قطر 
خالی تر گردد و سهم ایران از گاز این 
میدان مشترک را کاهش دهد. جالب 
اینجاست که کارنامه توتال در توسعه 
پارس جنوبــی در دو دهــه اخیر هم 
موید این نکته اســت که این شرکت 
فرانســوی حافظ منافع قطری هاست 
و حاضر نیســت منافع بلندمدت و به 
مراتب جذاب تر خود در بخش قطری 
این میدان مشــترک گازی را به نفع 

ایران نادیده بگیرد.

بیان  در  کار  بــازار  فعــال 
جزئیات نحوه محاســبه عیدی 
در  و ساعتی  وقت  پاره  کارگران 
پایان سال گفت: مطابق ماده 39 
قانون کار، مزد و مزایای کارگرانی 
کمتر  یا  نیمه وقت  صورت  به  که 
از ســاعات قانونی کار کرده اند، 
به نسبت ساعات کار محاسبه و 

پرداخت می شود.
در  اســماعیلی  حمیدحــاج 
گفت وگو با تســنیم افزود: اگر فردی 
پاره وقت یا نیمه وقت کار کرده است 
باید عیــدی را مطابق مــدت زمان 
کارکرد خود دریافت کند. قانون کار 
اعلام می کند که کارگر باید هفته ای 
44 ساعت در کارگاه فعالیت کند. اگر 

فردی به صورت ساعتی آمده باشد، 
به طور مثال در ماه 30 ســاعت کار 
کرده باشــد، تمام این مدت در طول 
ســال باید محاسبه شود و تقسیم بر 
تعداد ســاعت شــود و مدت زمانی 
که کار کرده اســت عیــدی دریافت 

می کند.
کارفرمایــان  داد:  ادامــه  وی 

کارگاه هــای مشــمول قانــون کار 
مکلفند به هر یــک از کارگران خود 
به نسبت یک ســال کار معادل 60 
روز آخرین مــزد، به عنوان عیدی و 
پاداش بپردازنــد و مبلغ پرداختی از 
این بابت به هر یک از کارکنان نباید 
از معــادل نود روز حداقل مزد روزانه 

قانونی تجاوز کند.

بازار کار گفت:  این کارشــناس 
بر اســاس تبصره یک این ماده مبلغ 
پرداختی به کارکنانی که کمتر از یک 
ســال در کارگاه کار کرده  اند باید به 
مأخذ 60 روز مزد و به نســبت ایام 
کارکرد در ســال، محاســبه گردد و 
مبلــغ پرداختی از این بابت برای هر 
ماه نباید از یک دوازدهم سقف تعیین 

شــده موضوع ماده واحده این قانون 
تجاوز کند.

بر  اظهار کرد:  اســماعیلی  حاج 
کارگران که  اساس حداقل دستمزد 
812 هزار تومان است، حداقل عیدی 
کارگران امســال یک میلیون و 624 
هزار تومان و حداکثــر 2 میلیون و 

436 هزار تومان خواهد بود.

یک فعال بازار کار مطرح کرد

نحوه پرداخت عیدی و پاداش کارگران ساعتی و پاره وقت

در پی انجام تعمیرات در واحد 
RFCC پالایشگاه شازند و در مدار 
دوشــنبه  دیگر  بخش های  بودن 
پالایشگاه  این  در  انفجار  دو  شب 

رخ داد.
فارس،  گــزارش خبرگــزاری  به 
ساعت هشت شــب 18 بهمن ماه در 
هنگام عملیات تعمیر شــیر شماره 5 

واحد  RFCC پالایشگاه شازند اراک به 
دلیل همزمان شــدن با فعالیت دیگر 
بخش های این واحد )بویلر( دو انفجار 

شدید در این واحد رخ داد.
براساس این گزارش، تجمع گاز در 
واحد بویلر موجب این دو انفجار شد که 
خوشبختانه به هیچ یک از متخصصان 

این پالایشگاه آسیبی وارد نشد.

 RFCC   در حــال حاضــر واحــد
پالایشگاه شــازند از مدار تولید خارج 
شده اســت که به همین دلیل تولید 
بنزین یورو 4 کشــور به میزان هشت 
میلیون لیتر در روز کاسته شده است.

بــه گزارش فارس، روز شــنبه به 
دلیل اشــکال فنی در شــیر شماره 5 
واحد  RFCC عملا تولید بنزین یورو 4 

در این پالایشگاه متوقف شد.
بنابراین گزارش، در طول فعالیت 
دولــت یازدهم، ســه حادثــه مرگبار 
در ایــن واحد رخ داد کــه در آخرین 
حادثه منجر به کشــته شــدن چهار 
نفر از  نیروهای پیمانکاری شــاغل در 
پالایشگاه شــازند اراک شد. پالایشگاه 
شازند بزرگترین پالایشگاه تولید بنزین 

با استاندارد یورو 4 در کشور است که 
بنزین تولیدی آن در شهرهای تهران و 

اراک مورد استفاده قرار می گیرد.
گفتنی است یکشنبه هفته گذشته 
دو حادثه آتش سوزی در مخزن انتقال 
نفت شــرکت خطوط لوله و مخابرات 
تهــران و پالایشــگاه آبــادان رخ داد. 
خبرگزاری تســنیم روز دوشنبه هفته 

گذشته و در پی دو حادثه آتش سوزی 
در یک شــبانه روز گــزارش داد. این 
دو حادثــه پی درپی، یــادآور بروز 15 
حادثه مســتمر صنعت پتروشیمی در 
نیمه نخست ســال جاری است و این 
ســؤال را به ذهن متبادر می کند که 
آیا دومینوی آتش ســوزی ها این بار به 

پالایشگاه ها رسیده است.

کاهش تولید بنزین یورو 4 به دلیل انفجار در پالایشگاه شازند اراک

در  آمریکایی  گروه خبــری 
گزارشی نوشــت: در صورتی که 
مناقشات سیاســی بین ایران و 
لغو  احتمال  تشدید شود  آمریکا 
قرارداد فروش هواپیمای بوئینگ 

به ایران وجود دارد.
بــه گــزارش فــارس بــه نقل 
از سی ان بی ســی، توافــق شــرکت 
هواپیماسازی بوئینگ آمریکا با ایران 
اگرچــه موضوع تحریم هــای جدید 
آمریکا علیــه ایران نبوده اســت اما 
همچنــان احتمال به هم خوردن این 

قــرارداد وجود دارد. ایــن دیدگاهی 
است که از سوی کارشناسان مؤسسه 
مشــاوره ای تیل در آمریکا ارائه شده 

است.
در ماه دسامبر شرکت بوئینگ 
از نهایی  شــدن قرارداد فروش 50 
فروند هواپیمــای بوئینگ 737 و 
30 فروند هواپیمای بوئینگ 777 

خبر داد. 
با این حال کارشناسان این صنعت 
همچنان معتقدند با تشــدید شرایط 
سیاســی بین تهران و واشنگتن این 

احتمال وجــود دارد ایــن توافق به 
هم بخورد. 

به گفته راسل سولوموند تحلیلگر 
مؤسســه مودی در امــور هوافضا و 
صنایع دفاعی، همچنان احتمال لغو 
قرارداد وجود دارد ولی این شرایط 
به گونه ای نیست که بتواند وضعیت 
بوئینگ را آشفته کند. این شرکت 
از قــدرت عملیاتی بالایی برخوردار 
بوده و انعطاف پذیری بالایی دارد و 
از ســوی دیگر سفارشات آن بسیار 

قوی است.

منتظر تصمیم خزانه داری هستیم
 روز جمعه ســخنگوی بوئینگ 
اعلام کرد این شــرکت هنوز در حال 
فعالیت تحت مجوز ارائه شده از سوی 
وزارت خزانه داری این کشور است که 
به بوئینگ اجازه فــروش هواپیما به 

ایران را داده است.
وی تاکید کرد:  در صورتی که ما 
دستور جدیدی از وزارت خزانه داری 
دریافــت کنیم بر مبنــای آن اقدام 

خواهیم کرد. 
ســالاموند معتقد اســت از نظر 

اقتصــادی حجــم خرید ایــران در 
مقایسه با قراردادهای بوئینگ با دیگر 
شرکت های هواپیمایی اصلا قابل توجه 
نیست. چرا که بخشی از سفارش ایران 
شامل هواپیماهای جدیدی است که 
از سوددهی پایین تری نسبت به دیگر 

مدل ها برای بوئینگ برخوردار است.
از نظــر کارشناســان یکی دیگر 
از موانع و تهدیــدات باقیمانده علیه 
بخش  ایران  هواپیمــای  قراردادهای 
تامین مالی آنهاســت. چرا که ایران 
عضو رسمی قرارداد کیپ تاون نیست 

که به موجب آن در صورت نوکول در 
پرداخت های بدهــی از آنها حمایت 

می شود. 
به گفته تحلیلگر موسسه مودی، 
احتمــالا بوئینگ بایــد بخش قابل 
از تامین مالــی قراردادهای  توجهی 
فــروش هواپیماها به ایــران را خود 
برعهده گیرند. در حقیقت ایرباس نیز 
تنها توانسته است تامین مالی فروش 
6 هواپیما به ایران را فراهم کند و برای 
فروش الباقی این هواپیماها به طرف 

ثالث نیاز دارند.

سی ان بی سی:

احتمال لغو قرارداد بوئینگ با ایران وجود دارد

قیمت بازارنوع سکه
1/212/000سکه تمام طرح جدید
1/181/000سکه تمام طرح قدیم

647/000نیم سکه
347/000ربع سکه

216/000گرمی
115/000هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3836دلار
4228یورو
4844پوند

1075لیر ترکیه
1070درهم امارات

قیمت سکه و ارز ) به تومان(


